

EUCCHARISTIC CELEBRATIONS from December 16 to December 24, 2023
CÉLÉBRATIONS EUCHARISTIQUES du 16 décembre au 24 décembre 2023



16	Saturday Samedi 8:30 a.m. 8h30 <i>French / Français</i>	En action de grâce et reconnaissance <i>Rachel et toute sa famille</i>
16	Saturday Samedi 5:00 p.m. 17h00 <i>Bilingual/Bilingue</i>	3rd Sunday of Advent 3^e dimanche de l'Avent Holy souls of children in Purgatory † <i>A Parishioner</i>
17	Sunday Dimanche 10:00 a.m. 10h00 <i>French / Français</i>	Défunts des familles Audet et Bertrand † <i>Suzanne Bertrand</i> <i>Bernadette Gongo-Ogouma † Itunu Ogouma</i> <i>Marcel Deblois † / Lise Langis</i> <i>Claude Sigouin de la Chevrotière † Paul et Lorraine de la Chevrotière</i> <i>Jean Yves Bouchard † Diane Vincent</i> <i>Les âmes du Purgatoire † Une paroissienne</i>
	12:00 p.m. 12h00 <i>English / Anglais</i>	Bernie Andrews † <i>Marie-Josée Vignola and Martin Lavergne</i> Leo and Max Raubic † <i>Melanie Bujold</i> In Thanksgiving and Gratitude <i>Rachel and all her family</i>
	5:00 p.m. 17h00 <i>Bilingual/Bilingue</i>	Thanksgiving for Adelaide Jean-Pierre B-day <i>Adelaide Jean-Pierre</i>
18	Monday Lundi 12:15 p.m. 12h15 <i>English / Anglais</i>	Graciano and Mercy † <i>Anita Zamora</i>
19	Tuesday Mardi 12:15 p.m. 12h15 <i>French / Français</i>	Madeleine Brisebois † <i>Danielle Brisebois</i>
20	Wednesday Mercredi 12:15 p.m. 12h15 <i>English / Anglais</i>	In Thanksgiving and Gratitude <i>Rachel and all her family</i>
21	Thursday Jeudi 12:15 p.m. 12h15 <i>French / Français</i>	Nicholas et Prisca † <i>Anita Zamora</i>
22	Friday Vendredi 12:15 p.m. 12h15 <i>English / Anglais</i>	Michael Halloran & Margaret Anne (Schanley) † <i>Mary Halloran</i>
23	Saturday Samedi 8:30 a.m. 8h30 <i>French / Français</i>	En action de grâce et reconnaissance <i>Rachel et toute sa famille</i>
23	Saturday Samedi 5:00 p.m. 17h00 <i>Bilingual/Bilingue</i>	4th Sunday of Advent 4^e dimanche de l'Avent For the Church <i>A Parishioner</i>
24	Sunday Dimanche 11:00 a.m. 11h00 <i>Bilingual/Bilingue</i>	Parishioners of Notre-Dame Cathedral Basilica / Paroissiens et Paroissiennes du Basilique-Cathédrale Notre-Dame

		Christmas Eve Veille de Noël
		Pour les mères spirituelles et leur fils prêtre <i>Apostolat des mères spirituelles de prêtres</i> Moussa Karma Coulibali <i>Fernand Abibo</i>
		Carmen, Gaston and Yves Lorrain † <i>Thérèse Lorrain</i> Franco Manoni † <i>Lucie Manoni</i> Una Iona John † <i>Her son Christopher</i>
		Thérèse Lavallée † <i>Liane Lavallée</i> Yvette et Clément Vincent † <i>André Lalonde et Diane Vincent</i>
24	5:00 p.m. 17h00 <i>French / Français</i>	
		7:00 p.m. 19h00 <i>English / Anglais</i>
		9:00 p.m. 21h00 <i>Bilingual/Bilingue</i>
		12:00 a.m. 00h <i>Bilingual/Bilingue</i>

3rd Sunday of Advent | 3e dimanche de l'Avent (December 17, 2023 | 17 décembre 2023)

Word from the Rector | Mot du Recteur

Honor the Pillars Before Us



As a rector, I welcomed the remains of two pillars of our Cathedral in the last few months. After Archbishop Marcel Gervais, our emeritus, now it has been Msgr Peter Schonenbach, former Rector, who passed away. I had the honor to welcome his body here at the Cathedral where he had served.

In the breviary, the reading of the day, where we prayed for him and honored him as he was lying in state, and the first reading chosen for his funeral, were providentially very relevant as Msgr Peter had a gift of hospitality including serving meals to foster communion. I was personally blessed to benefit from his generosity when he invited me to his apartment for a dinner he served, on our parish territory where he stayed until the end. I leave you with this passage from the liturgical prayer for the day, hoping that our sanctuary reminds us all our final destination on Mount Zion, or the Heavenly Jerusalem, represented by the architecture of our sacred artworks.

"On this mountain the Lord of hosts will provide for all peoples. A feast of rich food and choice wines, juicy, rich food and pure, choice wines.

On this mountain he will destroy the veil that veils all peoples, The web that is woven over all nations; he will destroy death forever. The Lord God will wipe away the tears from all faces; the reproach of his people he will remove from the whole earth; for the Lord has spoken." (Isaiah 25:6-8)

Come Holy Spirit. United in prayer and mission for peace.

Honorer les piliers avant nous

En tant que recteur, j'ai accueilli deux piliers de notre Cathédrale dans les derniers mois. Après Mgr Marcel Gervais, notre archevêque émérite, Mgr Peter Schonenbach, ancien recteur, est décédé et c'est moi qui ai eu l'honneur de l'accueillir ici dans la Cathédrale où il avait lui-même servi.

Dans le breviaire, la lecture du jour où on a prié pour lui alors qu'on l'a reçu en chapelle ardente, ainsi que la première lecture choisie lors de ses funérailles, étaient providentiellement à propos puisque Mgr Peter avait un don d'hospitalité incluant servir des repas pour favoriser la communion. J'ai pu bénéficier de sa générosité personnellement lors d'un souper dans son appartement, sur le territoire de notre paroisse où il est demeuré jusqu'à la fin. Je vous laisse avec ce passage de la prière liturgique du jour, en espérant que notre sanctuaire nous rappelle que notre destination finale est le Mont Sion, ou la Jérusalem Céleste, représentée par l'architecture de nos œuvres d'art sacré.

« Le Seigneur de l'univers préparera pour tous les peuples, sur sa montagne, un festin de viandes grasses et de vins capiteux, un festin de viandes succulentes et de vins décantés. Sur cette montagne, il fera disparaître le voile de deuil qui enveloppe tous les peuples et le linceul qui couvre toutes les nations. Il fera disparaître la mort pour toujours. Le Seigneur Dieu essuiera les larmes sur tous les visages, et par toute la terre il effacera l'humiliation de son peuple. Le Seigneur a parlé ». (Isaïe 25,6-8)

Viens Esprit Saint. Union de prière et de mission de paix.



Scan for Youtube and Facebook / Scannez pour Youtube et Facebook

Office Closure | Bureau Fermé

The office will be closed for the Holidays from Friday, December 22nd at 12pm until Tuesday, January 2nd inclusively. We will be returning to regular office hours on Wednesday, January 3rd 2024. HAPPY HOLIDAYS!!!

Le bureau sera fermé pour les Fêtes à partir du vendredi, 22 décembre à 12h jusqu'au mardi, 2 janvier inclusivement. Nous serons de retour au bureau le mercredi, 3 janvier 2024. JOYEUSES FÊTES!!!

Holiday Café des Tours Hours | Café des Tours pendant les fêtes

Please note that Café des Tours will be closed from Sunday December 24th until Thursday December 28th. The café will reopen Friday December 29th at 9:00 am and return to normal hours on Saturday December 30th and Sunday December 31st (Monday-Saturday 9am-6pm and Sundays 11am-5pm). The café will be closed on Monday January 1st, 2024. Thank you for your support in throughout this opening year 2023!

Veuillez noter que Café des Tours sera fermé du dimanche 24 décembre jusqu'au jeudi 28 décembre. Le café ouvrira le vendredi 29 décembre à 9h00 et reprendra l'horaire habituel le 30 et 31 décembre (lundi-samedi 9h-18h et dimanche 11h-17h). Le café sera fermé le lundi 1er janvier, 2024. Merci pour votre soutien au cours de cette année d'ouverture du café 2023!

Holiday Cathedral Opening Hours | Ouverture de la cathédrale pendant les fêtes

The cathedral will be closed following the 12pm Mass on Monday December 25th and will reopen for regular opening hours as of Friday December 29th at 9:00 am. On December 26th, 27th, and 28th, the cathedral will be open from 11:30am until 1:30pm for the regularly scheduled daily Masses. The cathedral will be closed following the 12 pm Mass on Monday January 1st.

La cathédrale sera fermée après la messe de 12h le lundi 25 décembre et rouvrira ses portes aux heures habituelles à partir du vendredi 29 décembre à 9h00. Les 26, 27 et 28 décembre, la cathédrale sera ouverte de 11h30 à 13h30 pour les messes quotidiennes. La cathédrale sera fermée après la messe de 12h le lundi 1er janvier.

Mini Christmas Concert | Mini Concert de Noël

Sunday, December 24th at 11:30PM-Renowned Michel Guimont will be presenting a short concert featuring the Cathedral's titular organist, Jennifer Loveless, just before the midnight mass at Notre Dame Cathedral Basilica. All are welcome. Admission is free.

Dimanche le 24 décembre à 23h30-Le renommé Michel Guimont présentera un court concert accompagné de Jennifer Loveless, organiste titulaire de la Cathédrale, juste avant la messe de minuit à la Cathédrale-Basilique Notre-Dame. Tous sont bienvenus. Admission gratuite.

Handicraft Holy Land Christians | Artisans Chrétiens de Terre Sainte

December 30th & 31st -This organization brings relief to our Christian Brothers and Sisters in the Holy Land, impacted by war and religious persecution, including 50 families in Bethlehem. These families produce wonderful olive wood handcarved religious art pieces made available in exchange for your support. Cheques, cash, credit and debit cards are accepted. Visit www.HolyLandChristians.ca

30 & 31 décembre - Cet organisme apporte son aide à nos Frères et Sœurs Chrétiens, affectés par la guerre et la persécution religieuse, qui se trouvent en Terre Sainte, dont 50 familles à Bethléem. De merveilleux articles religieux en bois d'olivier fait à la main par ces familles seront présentés en échange de votre soutien. Chèque, argent, carte de crédit ou débit acceptés. Visitez www.TerreSainte.ca

Christmas Concert Collection | Collecte du Concert de Noël

Thanks to the great generosity of those who attended the concert on December 10th, we raised over \$4,000! Those much-needed funds will go directly to the upkeep of our beautiful Cathedral and towards the needs of our choirs. We are eternally grateful.

Un gros merci pour la grande générosité de ceux présent au concert du 10 décembre. Nous avons recueilli plus de \$4,000! Ces fonds si nécessaires iront directement à l'entretien de notre belle cathédrale et aux besoins de la chorale. Nous vous sommes éternellement reconnaissants.

Advent and Christmas Schedule | Horaire de L'Avent et de Noël

Friday December 8th, 2023

Solemnity of the Immaculate Conception of the Blessed Virgin Mary at 7:30 pm (Bilingual)

Sunday December 10th, 2023

Notre Dame Cathedral Basilica's Christmas Concert at 2:30 pm

Saturday December 16th, 2023

Individual Confessions from 2:30 to 4:30 pm (English, French, and Spanish)

Saturday December 23rd, 2023

4th Sunday of Advent Anticipated Mass at 5 pm (Bilingual)

Sunday December 24th, 2023

NOTE: NO 10 am and NO 12 pm Mass
4th Sunday of Advent Mass at 11 am (Bilingual)

Christmas Eve Mass at 5pm (French)

Christmas Eve Mass at 7 pm (English)

Christmas Eve Mass at 9pm (Bilingual)

Midnight Mass at 12:00 am (Bilingual) - This mass will be livestreamed on our Youtube channel.

**Please note that you are not required to reserve or purchase tickets to attend any of the Christmas Eve masses.*

Monday December 25th, 2023

Christmas Day Mass at 10:00 am (French)

Christmas Day Mass at 12:00 pm (English)

Saturday December 30th, 2023

Sunday Anticipated Mass – Feast of the Holy Family at 5 pm (Bilingual)

Sunday December 31st, 2023

Sunday Mass – Feast of the Holy Family at 10:00 am (French)

Sunday Mass – Feast of the Holy Family at 12:00 pm (English)

Solemnity of Mary Holy Mother of God at 5:00 pm (Bilingual)

Monday January 1st, 2023

Solemnity of Mary Holy Mother of God at 10:00 am (French)

Solemnity of Mary Holy Mother of God at 12:00 pm (English)

Vendredi 8 décembre 2023

Solennité de Solemnity of the Immaculate Conception of the Blessed Virgin Mary at 7:30 pm (Bilingual)

Dimanche 10 décembre 2023

Concert de Noël de la basilique cathédrale Notre-Dame à 14h30

Samedi 16 décembre, 2023

Sacrement de la réconciliation individuel pour l'Avent - 14h30 à 16h30 (anglais, français, espagnol)

Samedi 23 décembre, 2023

Messe du 4e dimanche de l'Avent – 17h (bilingue)

Dimanche 24 décembre, 2023

Notez: pas de messe à 10h ni 12h
Messe du 4e dimanche de l'Avent - 11h (bilingue)

Messe de la Veille de Noël - 17h (français)

Messe de la Veille de Noël - 19h (anglais)

Messe de la Veille de Noël - 21h (bilingue)

Messe de Minuit – 00h (bilingue) - Cette messe sera diffusée en direct sur Youttube.

**Veuillez noter qu'il n'est pas nécessaire de réserver ou d'acheter des billets pour assister à l'une des messes de la veille de Noël.*

Lundi 25 décembre, 2023

Messe du Jour de Noël - 10h (français)

Messe du Jour de Noël - 12h (anglais)

Samedi 30 décembre, 2023

Messe de la Sainte Famille - 17h (bilingue)

Dimanche 31 décembre, 2023

Messe de la Sainte Famille - 10h (français)

Messe de la Sainte Famille - 12h (anglais)

Messe du Nouvel An (Sainte Marie, Mère de Dieu) - 17h (bilingue)

Lundi 1er janvier, 2024

Messe du Jour de l'An (Sainte Marie, Mère de Dieu) - 10h (français)

Messe du Jour de l'An (Sainte Marie, Mère de Dieu) - 12h (anglais)

Music Musique	
December 16, 2023, 5 p.m. 16 décembre 2023, 17h Saturday/Samedi - Bilingual/Bilingue	December 17, 2023, 5 p.m. 17 décembre 2023, 17h Sunday/Dimanche - Bilingual/Bilingue

Prélude

- Fügen über das Magnificat (quinti toni) -J.
Pachelbel

Procession

- CBW 315 The Advent of Our God

Kyrie

- Kyrie eleison- Christe eleison - Kyrie eleison

Psalm / Psaume

- Mon âme exulte en mon Dieu.

Acclamation

- Alleluia de l'Avent - M.G.
- O viens, Jésus, O viens Emmanuel!
- O come, O come, Emmanuel!

Offertory / Offertoire

- CBW 475 My Soul Proclaims

Acclamations

- Sanctus, Sanctus, Sanctus
- Gloire à toi qui étais mort, Gloire à toi qui es vivant, Notre Sauveur et notre Dieu, Viens, O viens, Seigneur Jésus.

Amen Conclusif

Communion

- Agnus Dei: Dmv 293
- DMV 376 Vienne La Rosée

Postlude

- Fügen über das Magnificat (quinti toni) -J.
Pachelbel

17 décembre, 10h

Dimanche- Français

Prélude

- Fügen über das Magnificat (quinti toni) -J.
Pachelbel

Procession

- DMV 363 Aube Nouvelle

Kyrie

- Celebrate In Song 4.3

Psaume

- Mon âme exulte en mon Dieu.

Acclamation

- Alleluia de l'Avent- M.G.
- O viens, Jésus, Emmanuel!

Présentation des Offrandes

- Come, Let's Recoice - J.Amner
- "Venez, soyons dans l'allégresse"

Acclamations

- Sanctus, Sanctus, Sanctus
- Gloire à toi qui étais mort, Gloire à toi qui es vivant, Notre Sauveur et notre Dieu, Viens, O viens, Seigneur Jésus.

Amen Conclusif

Communion

- Agnus Dei - Cbw 293
- DMV 376 Vienne La Rosée

Méditation

- Nesciens Mater - J.Mouton
- La Vierge enfanta le Sauveur du monde

Postlude

- Fügen über das Magnificat (quinti toni) -J.
Pachelbel

December 17, 2023, 12 p.m.

Sunday-English

Prelude

- Fügen über das Magnificat (quinti toni) -J.
Pachelbel

Procession

- CBW 306 Come, O Long Expected Jesus

Penitential Rite

- Celebrate In Song 4.3

Psalm

- Show us your steadfast love, O Lord, and grant us your salvation.

Acclamation

- Advent Alleluia - M.G.
- O Come, O Come, Emmanuel

Presentation

- Comfort, Comfort Geneva Psalter

Acclamations

- Sanctus, Sanctus, Sanctus
- Save us, Savior of the world, for by your cross and resurrection, you have set us free.

Concluding Amen

Communion

- Agnus Dei - DMV 293
- CBW 307 Creator of The Stars of Night

Meditation

- NESCIENS MATER - J.Mouton
- The Virgin gave birth to the Savior of the world.

Postlude

- Fügen über das Magnificat (quinti toni) -J.
Pachelbel